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افزایش 50 هزار تنی ظرفیت كوره 
قوس شماره 1 مجتمع فولاد سبا

اصفهان – معصومه قاســمی- با همــت مدیران و 
کارکنان مجتمع فولاد سبا و متخصصان داخلی، ظرفیت 
مذاب کوره قوس الکتریکی شماره یک این مجتمع به 

میزان 50 هزار تن در سال افزایش یافت.
اســتفاده حداکثری از ظرفیت های موجــود و افزایش 
بهره وری نیــروی انســانی و تجهیــزات از مهم ترین 
راهبردهایی اســت که بــه افزایش تولیــد و درنتیجه 
سودآوری هرچه بیشــتر واحدهای تولیدی گروه فولاد 

مبارکه از جمله فولاد سبا منجر شده است.
 در همین راســتا با اجرای یک پروژه بهینه ســازی در 
واحد فولادسازی مجتمع فولاد سبا که با همت مدیران 
و کارکنان این مجتمع و متخصصان داخلی انجام شده 
اســت، ظرفیت مذاب کوره قوس الکتریکی شماره یک 
این مجتمع به میزان 50 هزار تن در سال افزایش یافت..

بهمن خلیلی، مدیر عملیات فولاد ســبا در این زمینه 
گفت: طــرح افزایش ظرفیت کوره قوس شــماره یک 
از ســال های قبل به همت تیم کارشناسی عملیات در 
دستور کار قرار گرفت و در آبان ماه 1400 پس از تبدیل 
شدن به قراردادی با یک شرکت داخلی، با هدف کاهش 
زمان پنج دقیقه ای تولید در هر ذوب آغاز گردید و شامل 
مجموعــه ای از انواع بهینه ســازی ها و نصب تجهیزات 
کمکــی در کوره قوس می شــد. بســیاری از اقدامات 
اجرایی این پروژه در حین تولید توسط همکاران ناحیه 
و پیمانکاران تعمیراتی فولاد مبارکه انجام گردید. گفتنی 
اســت کلیه عملیات نظارتی این پروژه را کارشناسان و 
همکاران مجرب و متعهد تیم بهره برداری سبا به انجام 
رسانده اند. امید است با بهره گیری از چنین پروژه هایی 
بتوانیم از زیرســاخت های تولیدی حداکثر بهره وری را 

حاصل کنیم.
امید جوانمردی، سرپرســت تعمیرات فولادسازی نیز 
گفت:پــروژه افزایش ظرفیت تنــاژ تولیدی کوره قوس 
 power( شماره یک فولاد ســبا و کاهش زمان ذوب
on(، پس از بررســی های به عمل آمده و طی قراردادی 
بــا یک شــرکت های داخلی در آبان ماه ســال 1400 
آغاز شــد و پس از تأمین قطعــات و انجام فعالیت های 
پیش نیاز، این پروژه در نهایت در جریان انجام تعمیرات 
برنامه ریزی شده، در مردادماه سال 1402 به طور کامل 
اجرا گردید. با انجام این پروژه، شاهد کاهش زمان تخلیه 
تا تخلیه کوره )tap to tap( و افزایش تناژ تولیدی کوره 

قوس شماره یک خواهیم بود.

در شرکت بهره برداری نفت و گاز مسجدسلیمان 
صورت می گیرد

ارایه 28000 نفرساعت خدمات 
آموزشی به شهروندان

 رییس اداره آموزش شــرکت بهره بــرداری نفت و گاز 
مسجدســلیمان از ارایه 28000 نفرســاعت خدمات 
آموزشــی به شهروندان این شهرستان در نیمه نخست 

امسال خبرداد . 
به گزارش روابط عمومی شــرکت بهره برداری نفت و 
گاز مسجدسلیمان، رسول احمدی در تکمیل این خبر 
اظهار داشــت: این خدمات شامل برگزاری کلاس های 
تقویتی طرح اوقات فراغت تابستانه- برگزاری و مشارکت 
در برگزاری دوره ها،سمینارها و کارگاه های آموزشی - 
پذیرش و ارایه آموزش به دانشــجویان طرح کارآموزی 

بوده اند . 
رســول احمدی خاطرنشــان کرد: برگزاری دوره های 
آموزشــی تقویتی دروس و آمادگــی تحصیلی دانش 
از  آموزان شهرهای مسجدسلیمان،لالی،هفتکل،اندیکا 
دیگر اقدامات صورت گرفته توسط این اداره در 6 ماهه 

نخست سالجاری می باشد. 
وی افزود: این خدمات که در راستای عمل به مسئولیت 
های اجتماعی صنعت نفت در شهرستان صورت گرفته 
برای شــرکت بهره برداری نفت و گاز مسجدسلیمان از 
نظر ریالی معادل با 000ر000ر900ر8 ریال هزینه در 

بر داشته است .
 وی ادامه داد: اداره آموزش شــرکت بهره برداری نفت 
و گاز مسجدسلیمان پیرو تأکیدات مدیرعامل محترم و 
مدیرمحترم منابع انســانی ، توجه ویژه به ارایه آموزش 
های تحصیلی در قالب برگزاری کلاس های تقویت بنیه 
علمی و اوقات فراغت دانش آموزان دارد تا بدین ترتیب 
موجب ارتقای سطح علمی این منطقه غنی و پراستعداد 

گردد .

آغاز فرایند گزینش برای تبدیل 
وضعیت نیروهای آبفای استان اصفهان 

از قرارداد مدت معین به دائم
 فرایند گزینش برای تبدیل وضعیت 140 نفر از نیروهای 
آبفا از قرارداد مدت معین به قرارداد دائم آغاز شد.معاون 
منابع انســانی و تحقیقات آبفای استان اصفهان در این 
جلسه عنوان کرد: عشق به کار و تعلق سازمانی موجب 
پیشرفت افراد در حرفه شان می شود که نتیجه آن ارائه 

خدمات بیشتر به اجتماع است.
کاظــم جعفری بــه ویژگی های کارمندان برجســته 
پرداخت و خاطر نشــان ســاخت: کارکنان برجســته 
پیشنهادهای نوآورانه می دهند، تاثیر گذار و آینده نگر 
هستند و ارتباطات خوبی با افراد داخل و بیرون سازمان 

برقرار می کنند.
همچنین علیرضا مکارمی نیا، مدیر دفتر گزینش آبفای 
استان اصفهان در جلســات تکمیل فرم های گزینش 
که طی دو روز برگزار شــد، عنوان کرد: پس از تکمیل 
فرم اطلاعات فــردی، تحویل مدارک، انجام تحقیقات، 
مصاحبه و اخذ اســتعلامات مورد نیاز، مستندات برای 
هسته گزینش شرکت مهندسی آبفای کشور ارسال می 

شود تا آرای مربوطه در این خصوص صادر شود.
کورش منوچهری، مدیر امور کارکنان شرکت نیز در این 
جلسه، بر اهمیت مرتبط بودن نوع کار با رشته تحصیلی 

در ارتقای گروه شغلی کارکنان تاکید نمود.

خبر

سرپرست اداره کل راه و شهرسازی استان کرمانشاه:
دولت به دنبال ارزان ترین روش در 

نهضت ملی مسکن است
 سرپرســت اداره کل راه و شهرسازی استان کرمانشاه 
گفــت: دولت به دنبال ارزان ترین روش در نهضت ملی 

مسکن است.
رامین الماســی با اشاره به اینکه دولت تمام تلاش خود 
را در راســتای تکمیل طرح نهضت ملی مسکن به کار 
گرفته که بخش زیــادی از متقاضیان آن را دهک های 
پایین تشکیل می دهد، اظهار کرد: تلاش دولت سیزدهم 
بر این بوده که از نظر مالی فشــار کمتری بر این افراد 
وارد شده و در همین راستا بیش از 50 درصد از هزینه 
ساخت هر واحد با تسهیلات بانکی تأمین می شود. وی 
با بیان اینکه در پروژه های بلندمرتبه، هزینه ساخت و 
ساز قاعدتاً یک مقدار بیشتر است، خاطرنشان کرد: در 
قرارداد، قیمت و دوره ساخت وجود دارد و اگر متقاضی 
به موقع پول را پرداخت کند پیش بینی ما بر این است 
که 50 درصد قیمت تمام شده توسط بانک ها در قالب 

اقساط بلند مدت تأمین می شود.
سرپرســت اداره کل راه و شهرســازی استان کرمانشاه 
بــا بیان اینکه پروژه ها بر اســاس تســهیلات و آورده 
متقاضیــان روند رو به جلویی بــه خود خواهد گرفت، 
تصریــح کرد: تســهیلات نیز به ســازنده ها به مرور با 
نظارت در حال تزریق شــدن است.الماســی با اشاره 
به اینکه نهضت ملی مســکن به جز تسهیلات بانکی و 
آورده متقاضیان محل دیگری برای تأمین ندارد، ادامه 
داد: بسته به پیشرفت فیزیکی پروژه ها و طبق قرارداد، 
پیامک ها برای متقاضیان مرحله به مرحله ارسال شده 
است. وی ادامه داد: دولت در تلاش است تا این پروژه را 
با ارزان ترین قیمت و با رعایت استانداردها تحویل مردم 
بدهد اما پایان یافتن پروژه بســتگی به آورده متقاضی 
دارد که هر چه ســریع تر و طبق قرارداد پرداخت کند، 

روند اجرای آن شتاب خواهد گرفت.

خبر

»همدلی « جنجال  درباره پروژه ساخت مسکن 
را بررسی می کند

 مسکن 25 متری ؛ فاصله ایده
 تا واقعیت

حال در این فضا، اینکه ما بگوییم به دنبال ساخت 
مســکن 25 متری با قیمتی کمتر از یک میلیارد 
تومان هســتیم)البته که همین قیمت نیز از وُسع 
مالی شمار قابل ملاحظه ای از مردم کشورمان که 
مستاجر هســتند خارج است(، در نوع خود ضربه 
ای جدی را به پرســتیژ بین المللی ایران وارد می 
سازد و عملا مردم را وارد نوعی مقایسه ذهنی می 
کند. اساســا به همین دلیل است که حتی کلید 
خوردن این پروژه خود می تواند به نمودی عینی 
از ناکارآمدی سیاســت های اقتصادی در ایران در 

دولت های مختلف تبدیل شود.
کرامت انسانی چه می شود؟

فرض کنید مســکن 25 متری ساخته شود و در 
حداقلی ترین حالت، یک خانواده 3 نفره بخواهند 
در آن ســاکن شــوند. آیا واقعا فضای 25 متری 
برای زندگی سه نفر انسان کافی است؟ آیا عزت و 
کرامت آن ها در قالب یک چنین زندگی تضمین 

می شود؟
نکته جالــب اینکه پس از انتشــار خبــر و ایده 
ساخت مســکن 25 متری، »بهزاد عمران زاده«، 
رئیس اندیشــکده شهر ایرانی و اسلامی در موضع 
گیری گفت: »بحث ســاخت خانه های 25 متری 
در فرهنگ  ایرانی- اســلامی، شــوخی ناسازگار و 
بدی اســت. اساســا این ایده را به عنوان مسکن 
اقتصادی مطرح می کنند، اما در نگاه ما مســکن 
صرفــا موضوعی اقتصــادی نیســت. فرهنگ ما 
می گوید مســکن باید انسانی باشد. این خانه ها نه 
تنها اســتانداردهای معمول یک زندگی را تامین 
نمی کنند بلکه حتی پاســخگوی حداقل های لازم 

هم نیستند.«
وی در ادامــه تصریح می کنــد: »اصل 31 قانون 
اساســی می گوید که داشتن مســکن متناسب با 
نیاز، حق هر فرد و خانواده ایرانی اســت. این خانه 
25 متری دقیقا قرار اســت کدام نیاز ما را پاسخ 
دهد!  این ایده نه تنها پاســخی به نیاز مســکن 
نیســت بلکه اگر در مراحلی عملیاتی هم شــود، 
آســیب های متعدد اجتماعی را ایجاد خواهد کرد  
و حتی اگر از ســوی مجمع خصوصی هم مطرح 
شــود قاعدتا باید نهادهای دولتی و شهرداری ، به 
جد مانع از اجرای چنین طرح غیرقانونی  شوند.«

در این فضا، از هر منظر که بنگریم، ایده ســاخت 
مســکن 25 متری، تضییع کننده کرامت انسانی 
شــهروندان کشــورمان اســت و حامل دستاورد 

نیست. 
مسکن 25 متری صاحب ندارد!

در نهایت باید گفت کــه تنها اندکی پس از طرح 
ایده مسکن 25 متری، شاهد سرازیر شدن سیلی 
از انتقادات از ســوی کارشناســان حوزه مسکن و 
مقام های مسوول در این حوزه از این ایده بودیم 
به نحوی که به ندرت می توان فردی را پیدا کرد 

که با این ایده موافق بوده باشد.
در این فضا، بیراه نیســت اگــر بگوییم هیچکس 
مســکن 25 متری را گردن نمی گیرد و اساسا این 
ایــده صاحب ندارد. دلیلی ایــن موضوع نیز کاملا 
روشــن است زیرا این ایده بیش از آنکه معطوف به 
تامین رفاه و آسایس و خدمت به مردم باشد، نوعی 
تحقیری آشکار را علیه آن ها تداعی می کند و وزنه 
مخالفان آن به مراتب سنگین تر از موافقانش است. 
از این منظر، ایده ای که صاحب ندارد چرا باید در 

عرصه میدانی امکان اجرا داشته باشد؟!

ادامه از صفحه 4

استاندار فارس ایجاد اشــتغال را از کارکردهای 
اصلی دولت ســیزدهم دانســت و گفت: احیای 
واحدهای تولیدی تعطیل و راه اندازی واحدهای 
تولیدی جدید منجر به ایجــاد ۷5 هزار فرصت 

شغلی در استان فارس شده است. 
دکتر محمد هادی ایمانیه، با اشاره پیگیری مسائل 
مختلف استان در دیدار با رئیس سازمان برنامه و 
بودجه کشور افزود: به رغم اقدامات و تلاش های 
صورت گرفته برای احیــای تعداد قابل توجهی 
از واحدهــای تولیدی راکد و تعطیل اســتان اما 
همچنان شــاهد وجود بنگاه های راکد در استان 
هســتیم که بحث احیای آنها نیــز با جدیت در 

دستور کار است.
وی، با اشــاره به اقدامات انجام شده برای تامین 
زیرساخت های مورد نیاز صنایع از جمله آب، برق 
و گاز ادامه داد: برای رســیدن به نقطه مطلوب و 
توســعه همه جانبه استان که رشد تولید، ایجاد 
اشــتغال و کاهش تورم را در پــی دارد نیازمند 
همراهی سازمان برنامه بودجه کشور، امور بانکی 
و مشارکت بخش خصوصی هستیم.او اظهار کرد: 
کمبود زیرساخت های مذکور یکی از چالش های 
مهم و پیــش روی راه اندازی واحدهای صنعتی 
جدید و احیای واحدهای تولیدی راکد به ویژه در 

شهرک های صنعتی استان است.
استاندار فارس گفت: در بحث تامین آب، احداث 
خط انتقال آب از خلیج فارس به شمال استان و 
استفاده از پساب شهرهای بزرگ از جمله اقداماتی 
است که در دستور کار قرار داده ایم.ایمانیه افزود: 
در زمینه استفاده از پساب نیز موانعی وجود دارد 
که با همکاری سازمان برنامه و بودجه کشور قابل 
حل است.وی، با اشاره به موافقت رئیس جمهور 
برای اختصاص بخشی از آب خلیج فارس به سایر 

اســتان ها اظهار کرد: بر این اساس 30 میلیون 
متر مکعب از آب انتقالی از خلیج فارس به استان 
فارس به تعدادی از اســتان های همجوار فارس 
اختصاص داده می شــود.او گفت: قطعا این کار 
منجر به افزایش ارزش اقتصادی احداث این خط 

انتقال آب برای سرمایه گذاری خواهد شد.
استاندار فارس افزود: همچنین با موافقت رییس 
جمهور، ســه نیروگاه خورشــیدی در قالب سه 
شهرک انرژی خورشــیدی در شهرهای بوانات، 

ایزدخواست و سورمق احداث خواهد شد تا بخشی 
از کمبود برق استان و کشور را جبران شود.

ایمانیه اضافه کرد: برای تحقق این موضوع، علاوه بر 
سرمایه گذاری بخش خصوصی، نیازمند همراهی 
و کمک ســازمان برنامه و بودجــه و اختصاص 

تسهیلات مناسب از جانب بانکها هستیم.
او ادامه داد: بــرای تامین منابع گازی جدید نیز 
برخی از ســرمایه گذاران بخش خصوصی اعلام 
آمادگی کرده اند که می بایست با توجه به شرایط 
و قوانین موجود در کشــور، از حداکثر ظرفیت و 

توان آنها استفاده کرد.
وی، یکــی از راهکارهای ارتقــاء بهره وری را 
سپردن مدیریت برخی اماکن به استان دانست 
و افزود: در ایــن زمینه می توان برای مقطعی 
اختیاراتی به استان ها تفویض شود و چنانچه 
شاهد توســعه، ارتقاء و بهبود شرایط استان ها 
بودیم این روند ادامه یابد.اســتاندار فارس، در 
خصوص پروژه های نیمه تمام استان هم گفت: 
در صورتــی که اختیاراتی به مدیران اســتانی 
تفویض شــود می توان با اســتفاده از ظرفیت 
معادن، مولد سازی اموال و املاک سازمان های 
دولتی و بودجه های استانی اکثر این پروژه ها 

را تکمیل و به سرانجام رساند.

استاندار فارس اعلام کرد:  

 ایجاد ۷۵ هزار فرصت شغلی در فارس
با احیای واحدهای راکد و راه اندازی صنایع جدید

 علی ملکشــاهی اعلام کرد : با توجه به ادامه روند برداشت 
گندم در برخی مناطق سردســیر اســتان کرمانشاه مراکز 
منتخب خرید تضمینی در مناطق سردسیر استان کرمانشاه 

آماده خدمات دهی به کشاورزان می باشند . 
 بــا ادامه روند خرید تضمینی گنــدم در مناطق معتدل و 
سردسیر استان کرمانشــاه  ، خرید تضمینی این محصول 

ارزشمند از مرز 806 هزار تن گذشت . 
مدیر کل غله و خدمات بازرگانی استان کرمانشاه گفت : از 
ابتدای فصل خریــد تضمینی تا کنون بیش از 806 هزار و 
1۷2 تن گندم از کشاورزان استان کرمانشاه با نرخ مصوب 

هر کیلو گرم 15 هزار تومان خریداری شد . 
ملکشــاهی تعداد کل مراکز خرید تضمینی ســطح استان 
را 5۷ مرکــز شــامل ۷ مرکز دولتی ، 3۷ ســیلوی بخش 
خصوصی و 13 مرکز مباشرین تعاونی روستایی اعلام کرد و 
اظهار داشت : این مراکز از دهه سوم اردیبهشت ماه فعالیت 
خود را آغاز نمودند و برخی مراکز منتخب ما در شهرستان 
های کرمانشــاه و ســنقر و کلیایی تا پایان شهریور ماه و تا 
پایان برداشــت خوشه های طلایی گندم در این مناطق به 

فعالیت خود ادامه خواهند داد . 
این مقام مسئول افزود : با تلاش دولت خدمتگزار ، پیگیری 
های اســتاندار محترم و به ومســاعدت معاون محترم وزیر 
و مدیر عامل شــرکت مادر تخصصی بازرگانی دولتی ایران 
تا کنون بیــش از 8 هزار و 989 میلیــارد و 100 میلیون 

تومان از مطالبات کشــاورزان کرمانشاهی یعنی بالغ بر ۷4 
درصد از کل مطالبات ثبت شده در سامانه بانک کشاورزی ، 
پرداخت شد و امیدواریم بزودی شاهد تسویه حساب کامل 
مطالبات گندمکاران کرمانشاهی باشیم چرا که پرداخت ها 
بصورت متمرکز توســط دولت صورت می پذیرد و اســتان 

هیچ دخالتی در پرداخت این مطالبات ندارد . 
ملکشاهی در خصوص پیش بینی خرید تضمینی گندم در 
اســتان کرمانشــاه گفت : در ابتدا ما پیش بینی رقم 600 
هزار تن را در سطح استان کرمانشاه داشتیم اما خوشبختانه 
امســال با توجه به شرایط خوب جوی در استان و مدیریت 
خوب ســازمان جهاد کشاورزی شــاهد رشد 52 درصدی 
خرید تضمینی گندم نســبت به مدت مشابه سال گذشته 
هستیم . مدیر کل غله و خدمات بازرگانی استان کرمانشاه 
میزان گندم مورد نیاز استان کرمانشاه را در سال در حدود 

250 هزار تن اعلام کرد و افزود : در اســتان کرمانشــاه با 
توجه به جمعیت کل استان سالیانه در حدود 250 هزار تن 
آرد گندم توســط 14 کارخانه آرد سازی فعال استان تولید 
می گردد و مازاد گندم ذخیره ســازی اســتان با توجه به 
برنامه حمل اعلامی از سوی شرکت مادر تخصصی بازرگانی 
دولتی ایران به ســایر استان های کشــور از جمله تهران ، 
البرز، هرمزگان ، سیستان و بلوچستان ، اصفهان ، یزد ، نوار 

شمالی کشور و ..... صادر می شود . 
ملکشــاهی میزان ظرفیت ســیلوهای ذخیره سازی سطح 
استان را بیش یک میلیون و چهارصد هزار تن در 2 بخش 
دولتی و خصوصی اعلام  کرد و اظهار داشــت : خوشبختانه 
در اســتان کرمانشاه شاهد پیشــرفت صنعت سیلو سازی 
نســبت به میانگین کل کشور هستیم و با توجه راه اندازی 
پایانــه حمل و نقل ریلی گندم در شهرســتان کرمانشــاه 
توانستیم گامی بلند در راه تجلی اقتصاد مقاومتی برداریم . 
وی کاهش بار ترافیکی جاده ها و در نتیجه کاهش تصافات 
جاده ای، هزینــه پایین تر جابجایی کالا، آلایندگی کمتر و 
کاهش هزینه های ســوخت را از مهمترین مزایای حمل و 
نقل ریلی دانســت و اعلام کرد : از ابتدای راه اندازی پایانه 
حمل و نقل ریلی در اســتان کرمانشاه تا کنون بیش از 19 
هزار تن گندم از مبدا استان کرمانشاه به مقصد چند استان 
از جمله سیســتان بلوچستان ، خراســان رضوی ،کرمان و 

تهران حمل شده است .

مدیر کل غله و خدمات بازرگانی استان کرمانشاه خبر داد:

ادامه فعالیت مراکر منتخب خرید تضمینی گندم در استان کرمانشاه

| ادامه از صفحه 2| 
به نظر می رسد علت سیر نزولی این متغیر در آن ده سال، اجرای 
سیاســت مسکن مهر و عرضه گسترده  و بسیار ارزان زمین بوده 
اســت.]1[ حذف ارزش زمین از قیمت مسکن توصیه ای علمی 
متکی بر پژوهشی در دانشــگاه علم و صنعت باراهنمایی دکتر 
»محمد خوش چهره« صورت گرفت و مبنای تصمیم رئیس جمهور 
احمدی نژاد در طرح مسکن مهر بود. طبیعی بود این طرح درمانگر 
نباشد؛ ولی توانســت التیامی در امر مسکن باشد. اگر در اجرای 
مسکن مهر تصمیمات شــتاب زده در کار نبود، موفقیت بیشتر 

می شد.
ارقام فوق الذکر وضعیت وخیم مسکن را منعکس می کند. امروز 
به اینجا رسیده ایم که اگر فردی با حداقل حقوق، بتواند یک سوم 
حقوق خود را ماهیانه پس انداز کند، دوره انتظار او برای خانه دار 
شدن 135 ســال به درازا می کشد. اشتباه نخوانده اید: یک صد 
و سی وپنج ســال ... ! یعنی جز اغنیا، امید خانه دار شدن برای 
کسی باقی نمی ماند. این در حالی است که مدت انتظار در سال 
13۷9 و 1394 به ترتیب 12 و31 سال بود. در چنین وضعیتی، 
مصوبه، با محور زمین فروشی، ساخته وپرداخته می شود. دعوی 
این نامه، این است که اگر دولت زیر بار اجرای مصوبه برود، خود 
را در جنگ با بی خانمانی، خلع سلاح ساخته و شاید مجبور شود 
فاتحه خانه دار شدن مردم و خدای ناخواسته، فاتحه خودش را 

یکجا بخواند!
توکلی در ادامه آورده است: این بدان معنی نیست که راه حلی وجود 
ندارد. هنوز راه انجام وظیفه دولت در تأمین مسکن، با بسته ای از 
سیاست های سازگار، گشودنی است. البته همه چیز به تغییر بینش 
و منش حکمرانان و برخی از روش های حکمرانی بســتگی دارد. 
عنصر محوری بســته سیاستی حل این معضل خانمان سوز، آن 
است که بپذیرند زمین ابزار سیاست گذاری است، نه مال التجاره. 
مال التجاره کــردن زمین، علاوه بر اینکه اهداف مصوبه را تأمین 
نمی کند؛ بلکه گران فروشــی زمین، چه دولتی، چه خصوصی را 

برمی انگیزد. و این یعنی تعمیق ناامیدی. 
توکلی در بخش دیگری از نامه خود نوشته است: دوسوم بودجه 
سالانه کل کشــور بودجه بانک ها، شرکت ها و مؤسسات دولتی 
است و مجلس تقریباً هیچ تصمیمی درباره آن نمی گیرد. یکسوم 
بقیه به اصطلاح بودجه کل کشور را، بودجه عمومی دولت تشکیل 

میدهد که طرز رسیدگی به آن را دیدید. اظهارنظر درباره دوسوم 
را نیز انجام نمی دهد! در پایان جلســه آخر، از جلسات جانکاه و 
طاقت فرسای )به جد می گویم، نه به شوخی( رسیدگی بودجه 
در صحن، این پدیده مخل شکل گرفتن بودجه ای مطابق اصول 
بودجهریزی، و اقتصاد بخش عمومی، فسادزا و فساد افزا میگردد. 
با یک قیام و قعود پرونده اش را می بندد! الحمدالله تکلیف بودجه 

کل کشور معلوم شد!!
بودجه نفتی، مشکل ســاختاری دیگری است که بودجه دولت 
و اقتصــاد ملی را تابع متغیرهای برون زا می کند و هنگام حدوث 
بیماری هلندی )Dutch Disease( رکود تورمی را بر اقتصاد 
تحمیــل می کند. و امان از دروغ نویســی و بیش نمایی درامد و 
کــم برآوردی هزینه ها که عامدانــه و آگاهانه صورت می گیرد و 
به طورقطع کســری بودجه را پایدار می ســازد. کدام یک از این 
بیماری های ســاختاری را فروش زمین و طرح های عمرانی چاره 

می کند؟!
توکلی در بخش دیگری از نامه خود نوشــته اســت: آیا فروش 
زمین با سازوکار غیر کارشناسی و اختصاص منابع به دست آمده، 
و اختصاص به بودجه جاری، ســبب افزایش بهره وری می شود؟ 
بهره وری تابع اعدادی نیســت که مــا فرض می کنیم؛ بلکه تابع 
نهادهایی است که در این موضوع اثر می گذارند تا از مجموعه ای از 
عوامل بتوانیم بیش از گذشته بهره برداری کنیم. ولی واقعیت این 
است که ما اقتصاد نا بهره وری داریم. برای اینکه معلوم شود منابع 
هنگفت در بودجه، چه ارز، چه ریال، چاره ساز نیست، نمودار زیر 

را تقدیم شما می کنم.
توکلی نوشــته است: سرپناه حتی نان نیســت که بشود سر در 
ظرف خاکروبه کرد و آن را از میان آشغال ها جست و بچه ها را از 
گرسنگی رهاند. شما یک شب هم نمی توانید با همسر و فرزندان 
خود در خیابان بیتوته کنید. و اگر مانند مردم مجبور می شدید 
تأثیر سوء بعضی منش های حکمرانان و بعضی روش های حکمرانی 

را بر دوش داشته باشید فریاد شما هم به آسمان می رسید.
با توجه به تورم شــدید اخیر، عامه مــردم توانایی خرید زمین 
عرضه شده دولتی را ندارند. ثروتمندان، مشتری هستند. باتوجه به 
اینکه چهاردهم درصد)0/4درصد( حساب های سپرده های بانکی 
58 درصد موجودی ســپرده ها را در بر دارد و 99.6% حســاب 
های سپرده اشــخاص حقیقی 42 درصد )این آمار سال 139۷ 

بانک مرکزی( اســت، پس اغنیا با تملــک عامل تولید کمیاب، 
در بازار حاکم می گردند و همه متوســطان و ضعیفان را از دایره 
متقاضیان مؤثر بیرون می کنند پیش از آنها دولت را خلع سلاح 
و از بازار خارج کرده اند. شــما فکر می کنیــد مردم تا کجا این 
فشار باورنکردنی و ستم کوبنده را تحمل می کنند؟ حضرت امیر 
فرمود: اسْتَعْمِلِ العَْدْلَ، وَ احْذَرِ العَْسْفَ وَ الحَْیْفَ؛ فَإنَِّ العَْسْفَ یعَُودُ 
یْف. به دادگری حکومت کنید و از  باِلجَْلَاءِ، وَ الحَْیْفَ یدَْعُو إلِیَ السَّ
سختگیری و تندی بر مردم حذر کنید و از ستمگری نیز بپرهیزید 
چرا که سختگیری مردم را به مهاجرت وامی دارد و ستمگری پای 
شمشــیر را به میان می آورد. شما که در صحت قول علی تردید 

ندارید، آیا نشانه های آن را نمی بینید؟
توکلی در بخشــی از نامه خود اشــارات تکان دهنده خود را می 
نویســد: شــگفت آور آنکه مصوبه، برای زحمات طاقتفرســایی 
که در پایمال کردن اصول قانون اساســی، سلب حقوق اساسی 
ملت و بی اعتنایی به مقامات و نهادهای کشور و شکایت از همه 
منتقدان خود، برای خود دستخوشی در نظر می گیرند. مصوبه  این 
حقالزحمه را تا 5 درصد از منابع حاصل از زمین فروشی تعیین 
کرده است. مثلاً امسال که طبق قانون بودجه قرار است 108 هزار 
میلیارد تومان از زمین فروشی حاصل شود، هیئت می تواند برای 
خــود و امربران خود تا 5400 میلیارد تومان حق الزحمه تعیین 
کند! فرض را بر این می گذاریم که روئینتنان، مدیران ضعیف نواز 
هستند و 90 درصد این حق الزحمه را به امربران می دهند و خود 
فقــط 10 درصد آن را می گیرنــد. در این صورت؛ به هر یک از۷ 
صاحب منصب عضو هیئت برای، 24 جلسه در کل سال 1402، 
مبلغ 8 میلیارد تومان حقالزحمه می دهند!! به نظر شما اندکی زیاد 
نیست؟! از این هفت نفر می پرسم، چگونه می خواهید نزد مردمی 
که برای پولِ پیشِ خانه ایندر و آندر می زنند و ناامید بازمی گردند 
از این تصمیمات بی اســاس و غیرعلمی و ظالمانه که فقیران را 

فقیرتر و اغنیا را غنی تر می سازد دفاع کنید؟
با درج مصوبه در لابه لای لایحه برنامه هفتم، همه اقدامات فساد 
خیز و فســادآلود لباس قانون خواهند پوشید. آن هم قانونی که 
اصلاحش به دوســوم رأی نمایندگان حاضر در مجلس محتاج 
اســت. معاذ الله! سلمان فارســی را هم در این جایگاه قرار دهید 
معلوم نیست چند هفته طول بکشــد تا وی را در اوین ملاقات 

کنیم!!

احمد توکلی از حق الزحمه چند هزار میلیاردی برای هیئت ۷ نفره مولدسازی خبر داد

افشاگری تکان دهنده


